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Av LILLY NÆSS

På bakgrunn av offisielle tall
har de sju studentene beregnet
hvordan Norge. Sverige og
Danmark kan gjennomføre
Nordsjøplanens målsetting om
å redusere av utslippene av ni
trogen og fosfor fra landbruk,
kommunale renseanlegg og in
dustri.

Ikke foregangsland
—Det ser ut til at Norge regner
med å oppnå mer enn Sverige
og Danmark. Men man kan
ikke bruke dette argumentet til
å framheve Norge som fore
gangsland. Tvert imot ser det
ut til at Norge overvurderer ef
fekten av de hittil planlagte til
tak. sammenlignet med de
andre to landene, skriver stu
dentene i rapporten.

De grunngir dette med flere
punkter. Blant annet nevner de
at norske regler for â bringe ut
gjødsel er mindre strenge enn
både i Sverige og Danmark.
Men samtidig peker de ogsä på
at kravene overfor landbruket i

alle tre landene blir uthulet pi
grunn av dårlig gjennomføring.
Et annet punkt er at mens det
både i Danmark og Sverige stil
les krav til vinterdekket jord.
sakalt «grønne vinterdekker»,
blir det ikke gjort i Norge.

Betydelig utslippskilde
—Det største problemet ved
kravene til landbruket i de tre
landene er at det ikke blir
krevd stukturelle tiltak — det vil
si tiltak som motvirker den nå
værende regionale fordelingen
og spesialiseringen av produk
sjonen. samt tiltak som senker
de stramme produksjonskrave
ne. I alle tre landene er dette
opp til de landbrukspolitiske
prioriteringene. heter det i rap
porten.

Studentene peker også på at
tiltak overfor industrien når
det gjelder krav til nitrogen og
fosfor, glimrer med Sitt fravær i
Norge — som i Sverige. Særlig
trekker de fram som negativt at
næringsmiddelindustri og and
re bransjer som slipper ut fos
for og nitrogen. ikke er tatt
med i beregningene i NordsjØ
planen.

—Man kan regne med at det
te er en betydelig utslippskilde
i vassdragene. selv om det ikke
finnes måleresultater. heter det
i rapporten. som er ganske kri
tisk på dette punktet. Studen
tene hevder at ingen i SFT vet
størrelsen på disse utslippene —

verken når det gjelder konsen
trasjon eller mengde.

Bare veiledende
—Den nye veiledningen fra SFT
legger ikke opp til å beregne
avgifter etter forurensing, men
bare etter vannmengde. Vei-
ledningen er heller ikke bind
ende. men bare «veiledende».
Det innebærer at forurenserne
ikke betaler, heter det i rap
porten.

Studentene mener videre at
folks protester mot å Øke
kloakkavgiften i de kommune
ne som skal bygge renseanlegg.
mà kunne imøtegås med krav
om at industrien skal betale sin
del. Fordi betalingen foregår
etter vannmengde og ikke i
forhold til konsentrasjonen av
forurensende stoffer. er det n
vanlige folk som subsidierer in
dustrien. hevder studentene.

Nordsjøplanen:

Norge for optimistisk
—Norge overvurderer effekten av de norske miljøtiltakene i
Nordsjøplanen sammenlignet med tiltakene i Sverige og Danmark.
Det mener en gruppe studenter ved et tverrfaglig miljøstudium ved
universitetet i Roskilde i Danmark. De har laget rapporten «Et hav
af avtaler» som systematisk tar for seg effektene av Nordsjø-landenes
foreslåtte tiltak i Nordsjøplanen.
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Vassdrags
treffene 1990
Ny verneplan for vassdrag er
ventet med det første, og det er
fare for at flere av de store
vassdragene blir utelatt. Der
for retter Samarbeidskontoret
for frittstående vassdragsgrup
per oppmerksomheten mot
vassdragsvern ved å invitere til
fire treff i sommer. Treffene
skjer i Breheimen 13.-15.juli.
GrØvudalen 27.-29.juli. Gaular
28.-29.ju]i og i Lomsdalen li.
12august. Treffene er lagt opp
med dagsturer i de bevarings
verdige områdene, og debatt
eller dans ved kveldsbålet.

— Vi vil at flest mulig skal se
de naturskjønne områdene
som står på spill. og bedre kon
takt mellom lokale vassdrags
grupper og folk fra andre kan
ter av landet gir oss politisk
styrke. sier Per Flatberg ved
Sarnarheidskontoret til N&M
Bulleti n.

Atomkraft i EF
Det er fortsatt atomenergi som
dominerer EFs energiforsk
ning, selv om det har skjedd en
viss opprioritering av forskning
på andre energikilder. Atom
energien far over 11 prosent av
de samlede forskningsmidlene
til teknologisk utvikling.
(Information)

Kjære redaktør!
Body Shop har med rett en ima
ge som miljøvennlige. men vi er
dessverre ikke helt perfekte
ennå. Men vi er på rett vei. Som
nevnt i artikkelen (N&M Bulle
tin 12/90) har Body Shop Inter
national for eksempel satt i
gang en egen intern miljøaksjon
som inkluderer blant annet ana
lysering av vår emballasje. Da
vet vi at overskriften «Body
Shop med PVC i flaskelokk» er
feil. Som alle andre som er in
teressert i miljøvern er vi natur
ligvis klar over at PVC er mil
jøskadelig. Vår erklærte offisi
elle policy er ingen PVC og vi
streber etter å bli PVC-fri i

Skagerak truet
Nitrogenrikt vann fra
Atlanterhavet stimulerte
den ekstreme oppblomst
ringen av giftalgen
Chrysocromomulina,
som blant annet
forårsaket fiskedØdei i
Skagerrak sommeren
1988, skriver Dagens
Nyheter.

Tidligere har forskerne hevdet
at det var nitrogenutslipp fra
land som bidro til den uhalan
sen som løedet til algeblom
stringen.

Det store havforskningspr
grammet «Skagex-90» som n
lig er avsluttet kommer sann
synligvis til å kullkaste denne
teorien. «Skagex-90» har sam
let forskere fra sju land — Sov
jetunionen. Polen, øst-Tysk
land, Vest-Tyskland, Dan
mark. Norge og Sverige.

Nytt Kattegat?
—Forholdene i Skagerrak likner
pa Kattegat. Det er dyhdefor
skjellene som foreløpig har
berget Skagerrak fra å komme
i like stor økologisk uhalanse
som Kattegat. sier Bernt Dy
bern, som er sjef for det sven
ske fiskeridirektoratets havla
horatorium i Lysekil.
(Dagens Nyheter)

løpet av meget kort tid.
Som nevnt i artikkelen finnes

det nå en rekke alternativer og
vi kan opplyse at den tynne
PVDC-filmen i lokket av den
omtalte kremen erstattes sna
rest av EPE — Expanded Polyet
hylene.

Vi hilser med glede slike til
tak som Naturvernforhundet
har satt i gang og håper at det
kan føre til at bruken av PVC
forsvinner helt fra vårt miljø.
Body Shop skal i hvert fall gjøre
sitt.

Med vennlig hilsen
Ewina Reiler, Body Shop

Av GUNNAR BOLSTAD

Hovedkonklusjonene i biote
knologimeldingen ble lagt fram
på en pressekonferanse i begyn
nelsen av juni, og underlig nok
ble så meldingen sendt på en in
tern departementshøring. Sa
ken er utsatt inntil videre og
-‘nholdet i meldingen er fort

.t unndratt ofTentlighet. Dette
forsterker inntrykket av at re
gjeringspartiene ikke var til
strekkelig samstemt før konklu
sjonene i meldingen ble lagt
fram.

Hvor er Hule Valla?
—Det er ganske utrolig at Mil
jøverndepartementct kan legge
fram konklusjonene i en mel
ding som er så uferdig som bio
teknologimeldingen har vist
seg å være, mener Baalsrud,
som etterlyser miljøvernminis
terens innsats: —Kristin Hule
Valla har inntatt en helt passiv
holdning i saken. Det er helt
uakseptabelt at hun ble obser
vert i Stortinget samtidig med

regjeringskonfcransen der den
ne viktige saken ble drøftet.
Hun var i tillegg hortreist når
saken endelig skulle legges
fram.

Mohr i trippeirolle
—Vi får håpe at utsettelsen be
tyr at det nå er fornuften som
seirer, sier Karen Johanne
Baalsrud. som tidligere har ret
tet sviende kritikk mot konklu
sjonene i meldingen. Baalsrud
har også uttrykt skepsis til den
dobbeltrollen Viggo Mohr har
spilt. Mohr. som har ført mel
dingen i pennen. har ogsa som
leder i NTNFs bioteknologiske
utvalg gått kraftig ut mot mel
dingens innhold.

—Når det også viser seg at
Mohr er leder for Norges Fis
keriforskningsråd, går hatte
byttene fortere unna enn det er
forsvarlig. Det er grenser for
hvor mange verv en person kan
ha innenfor samme fagfelt før
man blir inhabil, mener Baals
rud.

Miljøverndepartementet lovte
Stortinget i vårsesjonen, er det
te den eneste som nesten kom i
mål. Det er nå om å gjøre at
meldingen blir behandlet i
høstsesjonen, ikke minst i for
hold til EF-prosessen, men
også fordi det nå faktisk er fritt
fram for å utplassere genmani
pulerte organismer i naturen
inntil det kommer et regelverk.
sier Baalsrud.

Patentering
—Det er bra at Kristelig Folke
parti og Senterpartiet nå tyde
ligvis kommer på banen i pa
tenteringsspørsmålet. Det mel
dingen legger opp til nå er at
det ikke skal være lov å paten
tere høyerestående organis
mer, men så lenge man ikke
sier noe om patent på gener er
dette et illusorisk forbud. Eier
du hjertet. eier du kroppen
også. Det er vanskelig å karak
terisere folk som prøver å gjøre
om biologiske realiteter gjen
nom politiske vedtak, avslutter
Baalsrud.

Industrien
lobber
En rekke av Europas
største kjemikonserner
har etablert en en ny
lobby-organisasjon som
skal påvirke EF-kommi
sjonen og medlemslande
ne til å skape bedre kon
kurransevilkår for den
bioteknologiske indu
strien i Europa.

Organisasjonen Senior Adviso
ry Group Biotechnology
(SAGB), som teller ledende
medarbeidere fra blant annet
ICI. Unilever, Sandoz, Mon
santo og Hoechst, vil ha ved
tatt et EF-direktiv om patent
på genmanipulerte dyr og plan
ter som for øyeblikket er til be
handling i medlemslandene.

SAGB vil ha fjernet all sær
lovgivning om bioteknologi for
ikke å diskriminere genmani
pulerte produkter. De vil også
ha de bioteknologiske produk
tene godkjent via én felles EF-
avgjørelse i stedet for varieren
de godkjennelsesprosedyrer i
de enkelte landene.

SAGB ser det som sitt mål å
skape et klima som understøt
ter bioteknologien i Europa.
sier gruppen i et notat til EF-
kommisjonen.
(Infoi’ination)
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Regjeringen roter med
bioteknologi
Regjeringens bioteknologimelding er utsatt på ubestemt tid. —Uenigheten som
oppsto under departementshøringen avslører Høyres råkjør i saken, sier
nestleder Karen Johanne Baalsrud i Naturvernforbundet, som også kritiserer
miljøvernminister Kristin Hille Vallas rolle.

Rop på Skauge!
Det er blitt lettere å være vitsemaker i miljøbevegel
sen i det siste. Man behøver ikke å si mer enn
«miljøpolitisk snuoperasjon» før folk bryter sammen
i krampelatter.

I disse tider kan det være hasardiØst å skrive lederartikler på søn
dag kveld om miljØvernministerens politiske framtid når bladet
ikke er leserne i hende før torsdag.

Likevel tyder det meste på at Kristin Hille Valla sitter trygt
fram til 10. oktober. Da kommer statsbudsjettet. Og det er stats
budsjettet som blir Hille Vallas miljøpolitiske eksamen. Da først
får vi se om vurderingsministeren har fått til noe som helst i sitt
politiske lønnkammer.

Meldinger fra ulike hold gir imidlertid grunn til bekymring.
Signalene så langt tyder p at departementets naturvernavdeling
og Direktoratet for Naturforvaltning kommer til å bli rammet av
Arne Skauges sparekniv. Særlig ille ligger det for øyeblikket an
for den delen av budsjettet som dreier seg om erstatning for rov
viltskader. Dermed ligger det an til en unødvendig forverring i
klimaet mellom verneinteresser og sauebønder. Totalt sett skal
det ligge an til et kutt på oppunder 100 millioner kroner på natur
vernfeltet.

Nå ville vi ikke tatt disse signalene så alvorlig dersom de ikke
hadde passet så godt inn i den politikken Hille Valla fører, Hun
har åpenlyst valgt å nedprioritere arbeidet med det klassiske na
turvernet, noe som foreløpig har ført til trenering av viktige stor
tingsmeldinger om barskog. rovvilt — og for den saks skyld også
bioteknologi.

Hille Valla er blitt utsatt for usedvanlig krass kritikk i det siste,
ikke minst fra egne rekker. Men det er altså ingen fellingstillatelse
å hente før budsjettet foreligger, der har statsråden en garantist i
partifelle Ragnhild Queseth Haarstad.

Haarstad setter et klart krav til budsjettet: Miljøverndeparte
mentet skal oppnå en like stor økning i år som de gjorde i fjor.
Det er neppe noe ambisiøst mål, men kan likevel bli en prøvestein
for den borgerlige regjeringen.

For det er klart at det er en samlet regjering som



Fellesforbundet
sure
Fellesforhundet er sure pa Mil
jøverndepartenientet. Forbun
det har nerülig ikke kommet
med pa departementets ho
ringsliste i harskogsaken. og
har klaget pa dette i et brev tI
departementet. l3ade den loka
le og sentrale høringslisten Øns
ker Fellesforbundet å komme
med pa. da forbundet mener at
en verneplan for barskog «i
høy grad vil f konsekvenser
ogsa for vare medlemmer>’. De
her ogsa om fa møte i de re
gionale barskogutvalgene.

Må skjerpe seg
SFT har bedt Elkem-Rockwool
om å skjerpe seg. Bade i
Trondheim og i Larvik har be
driften overskredet SFTs ut
slippsgrenser. i et brev fra SFT
blir bedriften bedt om å sette i
verk tiltak for å få utslippene
ned og a redegjøre for tiltakene
som gjennomføres.

EF-støtte til Øst
EF-kommisjonen har gitt klar
signal for bistand til flere mil
jøprosjekter i Ungarn og Po
len. Kostnadsrammen for pro
sjektene er pa rundt 350 mil
lioner kroner. Prosjektene skal
blant annet redusere foruren
sede utslipp fra industrien, for
bedre vannkvaliteten og av
fallsbehandlingen. og etablere
systemer for overvakning av
miljøsituasjonen.

—Norsk Hydro har patatt seg a
utføre en forstudie. Nar din
avsluttes til høsten. haper vi
trekke til oss interesserte inves
torer. sier markedssjef Lars
Kildahl i Norsk Hydros petro
kjemidivisjon.

Kildahl understreker at det
er nødvendig a utvikle et kom
mersielt konsept. —Dette blir
ikke nødvendigvis et svært
lnnsomt prosjekt, men det er
viktig at det har et Økonomisk
bærekraftig grunnlag, sier Kil
dahl. som opplyser at Norsk
Hydro har valgt a se pa Gren
lands-omradet som en mulig
lokalisering for et resirkule
ringsanlegg.

Av LILLY NÆSS

Problemene med gjenvinning
av returpapir har lenge vært cii
hard nøtt for den politiske le
delsen i Miljøverndepartemen
tet. Papiret bare hoper seg opp
og ingen er villige til ä ta imot
det, verken i Norge eller utlan
det. Etter det Natur & Miljø
Bulletin har grunn til å tro gir
nå Miljøverndepartementet
disse pengene til kommuner og
papirinnsamlere dels for å hol
de motivasjonen oppe. slik at
papirinnsamlingen kan fortset
te, og dels for å «hlidgjøre»

Rasteplasser
—Hva slags produkter kan man
lage av resirkulert plast!

—Vi tror det er viktig å utvik
le ferdige produkter. Vi har
vurdert produkter som bord og
stoler til rasteplasser, støy
skjermer og stolper.

Hittil har man i resirkule
ringssammcnheng tenkt mest
pa a utvikle nytt rastoff av re
turplasten. sakalt regranulat.
som i noen sammenhenger
skulle erstatte jomfruelig pla
strastoff. Imidlertid er plast
hade et rimelig og konjunktur
avhengig rastoff. Derfor kan
den resirkulerte plasten van
skelig konkurrere med den
jomfruelige ravaren. og det
kan bli vanskelig a finne avset
ning for den.

Etterhvert som et resirkule
ringssvstem kommer i faste for-

Senterungdommen. I et internt
notat fra 21. juni som Natur &
Miljø Bulletin kjenner til, her
nemlig personlig sekretær Ma
rit Arnstad sine politiske kolle
ger om å ga ut i media - i for-
kant av Senterungdomniens
landsmøte - med et opplegg for
arbeidet pa avfallssiden. I no
tatet skriver hun videre:
- Enna finnes det ikke løsning
på avsetningsproblemet. men
det er viktig at sorteringen og
innsamlingen ikke stopper
opp. Etter det Natur & Miljø
Bulletin kjenner til var det tid
lig enighet om å bevilge pen
ger. men ikke om hva de skulle
brukes til. Enkelte karakterise

mer, vil det bli mulig a definere
avfalsstrømmer bedre, og der
med skape mer raffinertc an
vendelsesformer. mener Kil
dahl.

Tilbakeslag
Arbeidet med a fa til en til
fredsstillende ordning for gjen
vinning av plast i Norge har
lidd flere tilbakeslag den siste
tiden. Dette har ikke minst
vært frustrerende for dem som
har forsøkt å levere returplas

I MiljØverndepartcmentet
toer man som vanlig sine hen
der. Der regner man na med at
industrien vil gjøre jobben.
Imidlertid kan det bli aktuelt a
gå inn med en investeringsstøt
te pa fem-seks millioner kro
ner, far N&M Bulletin opplyst
i departementet.

rer na avgjØrelsen som ett slag i
luften.
- Nei, dette betyr ikke bare økt
lagerkapasitet. Pengene løser
avsetningsproblemet. og det er
en romslig ramme ogsa. Papi
ret blir omsatt i Sverige. så det
te er pa ingen mate et slag i luf
ten, sier statsekretær Per Kris
tian Skuldberg. Neste ar vil det
komme en Stortingsmeldig om
avfallsbehandling som utarbei
des på grunnlag av innstillingen
som legges fram frste novem
ber om avfallsminimering og
gjenvinning. Stortingsmeldin
gen vil trolig legges fram neste
var.

Av LILLY NÆSS

—Dette store niiljøgiltprohle
met vil kunne eksistere i lang
tid framover. Det er fortidas
synder som na slar tilbake. De
nye undersøkelsene viser hvor

ng vei det er fra et utslipp
stanser til næringskjeden er
renset opp. sier en bekymret
I Iarbitz til Klas.sekampen.

Dioksiner
—Det er ikke overraskende ut
kvikksølvnivaet ikke er endret.
Det har jo ikke skjedd noen
endring i utslippene. Det ve
sentlige problemet er ikke
kvikkslv. men dioksiner. sier
Leif Stige. seksjonsleder i SFT

Av GUNNAR BOLSTAD

I løpet av et àrs tid skal Hydro-
ledelsen fatte vedtaket om å
legge den nye PVC-fabrikken
til Rafnes. En sakalt hovedstu
die skal gi svar pa oni den fa
brikken pa Rafnes vil bli et
mer lønnsomt alternativ enn en
utvidelse av PVC’-fabrikken
som Norsk Hydro har i Ayclif
fe i Storhritannia.

En PVC-fahrikk pa Rafnes
vil bety en fullt integrert PVC
prosess, fordi Hydro allerede
produserer VCM der. VCM er
hovedrastoffet i PVC-produk
sjonen. Totalt vil Hydros PVC
produksjon øke mccl 100.000

i Skien til N&M Bulletin. ‘ver
ken han eller avdelingsdirektr
(iunnar Jordfald i SI-i’ sentralt
er særlig torhauset over ]-lvdro
rapportens innhold som blant
annet viser at det ila lekker ut
kvikksølv fra blant annet Ski
enscl a og Gunnekleiv-sedi
mente ne.

Førti tonn kvikksølv
Ifølge rapporten. som er laget
av Norsk Hydros Forsknings
senter i Porsgrunn. ligger det i
dag omlag 25 tonn kvikksølv i
Gunnekleiv-sedimentene pa
bunnen. I perioden fra 1982 til
1987 er tilførselen beregnet til
omlag 100 kilo hvert àr. I de 40
arene som klorfabrikken eksis
terte. ble det sluppet ut minst

tonn i aret, i tillegg til de
330.000 tonn som konsernet
produserer i dag.

Omsiridt stoff
PVC er et omstridt plaststoff.
Naturvernforbundet har i sam
arbeid mcd flere internasjonale
miljøorganisasjoner innledet
en kampanje mot bruk av
PVC. fordi det er en klorbasert
plasttype.

—PVC har lang levetid, er en
ergigunstig i produksjon og har
stor anvendelighet. Veksten i
forbruket ser ut til å fortsette.
sier direktøren i I{ydros petro
kjemidivisjon. Hakon Langha]
le. til konsernets egen avis.
Profil.

80 tonn k\ikksølv direkte i
Gunnekleivijorden. I rappor
ten heter det ogsa at mengden
av kvikksølv direkte under fa
brikken i dag er minst fem
tonn. mens det i grunnen like
utntor fabrikken kan være
opp i mot 40 tonn. skri er
Kl asckam pen.

Jordfald holder overfor
N&M Bulletin last ved politi—
kerløftet om at det i ar 2000
skal være mulig for folk å spise
skalldyr og fisk fra (irenlands
fjordene. Ole Harhitz i SNT
karakteriserer imidlertid dette
som en stor illusjon. og uttaler
til Klassekampen at forbudet
mot a omsette fisk og skallclvr
fra de indre fjordomradene ma
opprettholdes.

Tysk melk
giftig
Skal du på ferie til Tysk
land i sommer? Vær
forsiktig! Det tyske for
brukertidskriftet Öko
Test-Magazin har nemlig
testet 36 melkesorter og
funnet det kreftfrarnkal
lende stoffet Aflotoxin i
fire av melkesortene.

Dette gillige stoffet stammer
fra tropisk importert dyreför
og havner i nielka via ku:is
stot fskifte. Pa tross av at pro
blemet er kjent bade hos helse-
myndigheter, meierier og for
handlere av dvrefôr, blir dette
tropiske dyrefôret fortsatt im
portert og gitt til dyrene. For
brukertidsskriftet Oko-I’est
Magazin rader derfor folk til a
kjøpe melk som er produsert
ved hiodynamiske metoder.
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Lysning for returplast:

Industrien vil satse
Næringslivet vurderer nå mulighetene for et resirkuleringsanlegg for plast. Etter

at Klemetsrud-anlegget utenfor Oslo ble lagt ned, finnes det nå ingen muligheter

for resirkulering av plast i Norge.

Av GUNNAR BOLSTAD
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Like mye kvikksølv
i Grenland
—En uhyggelig melding, sier avdelingsdircktør Ole Harbitz i Statens
Næringsmiddeltilsyn (SNT). SNT vil opprettholde forbudet om å omsette fisk og

skalldyr
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Av LILLY NÆSS

Kare Tannvik og aksjoncn
«Stopp dØdsskyene fra Sovjet>»
har som mål å få renset Nikkel
innen 1993, og nskcr i den an
ledning et norsk-finsk rense
samarbeid.

—Et slikt samarbeid vil gi
maksimal renseeffekt. Man vil
kunne tilby et opplegg for fi
nansiering og hjelp slik at det
blir mulig for sovjeterne a si ja
til prosjektet. Prosjektet bør
presenteres for begge lands re
gjeringer.

—For investerer sovjeterne i
egen teknologi — den sakalte
Vanjukov-metoden — blir Sør
Varanger ørken om 20 ar. sier
Tannvik

Sovjetisk prestisje
Det er i august-september at
sovjeternc skal avgjøre hvilken
teknologi de skal satse pa.
Tannvik forklarer at det ogsa
ligger elementer av prestisje i
det sovjetiske alternativet. En
av lederne ved et av nikkelver
kene har tidligere vært med på
å utvikle den sakalte Vanju
kov-metoden. og er ogsa tidli
gere minister.

Av LILLY NÆSS

Killingland karakteriserer mil
jøbelastningen i SØr-Varanger
som den viktigste og alvorligste
i landet for Øyeblikket. Av den
grunn syns han det er viktig at

—Dette gjør det hele enda
mer foruroligende. og gjør be
hovet for finansiering enda mer
aktuelt. Vi må gi sovjeterne et
tilbud de ikke kan avsla. sier
Tannvik og refererer til at den
Nordiske Industribanken har
gitt et tilbud pa 200 millioner
US-dollar til rensetiltak pa Ko
la. Den norske regjeringens be
vilgning til et forprosjekt for a
kartlegge mulighetene for bruk
av norsk teknologi pa Kola
bare fnyser han av.

—Dette holder ikke. Det ma
hundretalls millioner til om det
skal hjelpe. Først da kan vi
»<diktere>» sovjeterne vestlig
teknologi, mener han. Tannvik
framholder at det vil koste re
gjeringen 100-200 millioner
kroner a redde Øst-Finnmark.

Vil ikke bo i Ørken
—Hvis myndighetene mener at
prisen er for høy. ma de si fra
med en gang. Da må de ikke
bruke 200 millioner til omstil
ling av Sør-Varanger. ingen vil
nemlig bo i en Ørkcn, sier
Tannvik. Pa vegne av aksjonen
krever han at de aktuelle 200
millionene tas fra Forsvarshud
sjettet. Han mener at den kal
de krigen na er blitt avløst av

en slik aksjon er i gang.
—Aksjonen er en hrekkstang

for å få hull på en dcl diploma
tiske byller som er til hinder for
et recilt samarbeid mellom
Norge og Sovjetunionen. sier
Killingland som støtter aksjo
nens faglige innhold.

den varme krigen — krigen mot
miljøtrusselen.

—Forsvaret bruker millioner
på å ligge mellom furutrærne i
Pasvik. Mens de ligger der dør
trærne de ligger bak. Milliarde
ne som na spares på Forsvars
budsjetett som folge av demo
kratiseringen i øst-Europa. må
ikke gå til OL pa Lillehamme
forlanger han.

—Disse pengene skal brukes
til miljøforsvar. krever han pa
vegne av aksjonen som teller
alt fra direktører, husmødre.
lærere og kommunestyrerepre
sentanter. Tidligere har aksjo—
nistene krysset den sovjetiske
grensa og lenkct seg sammen
rundt Treriksrøysa i protest
mot Nikkel-utslippene. De har
fylt surt vann i sovjetiske og
norske industrilederes kon
jakkglass under en konjakkfest
i Kirkenes nylig og denion
strert i Kirkenes sentrum.

—Far vi ikke gjennomslag
fortsetter vi aksjonene, sier
Tannvik. Annen juli drar ak
sjonen til Nikkel for å få folk
der til å dinne aksjon. De h» .
allerede gode kontakter meL.
en lokalavisredaktØr.

—Aksjonistenes faglige kunn
skaper om handelssamkvem
med Sovjet er store, og er noe
som både Naturvernforbundet
og norske myndigheter kan
lære av, mener Killingland.

Av LILLY NÆSS

Elkem Technology har både i
januar og mai i år vært i Sovjet
unionen og sett på mulighetene
for å hjelpe sovjeterne med sin
teknologi. De har også hatt
kontakt med sovjetiske myn

heter. Det er to nikkelverk
som skal være inne i bildet —

det sakalt Pcchenga-kombina
tct — som består av ett smelte
verk og ett forbehandlingsverk
— i byene Zapolyarny og Nikcl.

Modernisering
Elkem Tehnologvs konsept gar
i korthet ut på å modernisere
allerede eksisterende elektris
ke smelteovner ved å bygge
dem om og montere rensean
legg. Prisen blir i underkant av
en milliard norske kroner. Det
te prosjektet har imidlertid la
vere investeringskostnader enn
de to andre prosjektene.

Det finske Outokumpus’
konsept går ut på å skifte ut de
elektriske smelteovnene med

såkalt «flashsmelter» — en

Av LILLY NÆSS

Det er fylkesmannens miljø
vcrnavdcling i Finnmark som
foreslår dette i et brev til Mil
jøverndepartementet. Bak
grunnen er at Regionsykehu
sets avdeling for klinisk farma
kologi og toksikologi ved uni
versitetet i Tromsø er interes
sert i å studere helserisikoen i

ovn som bruker svovel som
brennstoff. Denne løsningen
vil trolig redusere utslippene av
svoveldioksid (S02) til omlag
9.700 tonn i året. Renseeffek
ten ved både den norske og
finske løsningen antas a være
rundt 95 prosent. Prislappen
for det finske konseptet antas å
ligge på rundt 1.2 milliarder
finske mark.

Katastrofal og kortsiktig
Det har også vært snakk om et
samarbeid mellom Elkem og
den finske bedriften, men det
te er ennå ikke avklart. Sovje
ternes eget konsept går ut pa å
skifte til en såkalt Vanjukov
ovn og gå bort fra elektrisk
smelting. Det antas at hvis
denne løsningen velges, vil det
i 1998 fortsatt være et utslipp av
svoveldioksid (S02) på [5.000
tonn i året i Nikel og Zapolyar
ny. Prisen for den sovjetiske
løsningen er satt til rundt 300
millioner sovjetiske rubler. Kil
der som Natur & Miljø har
vært i kontakt med. karakteri

forbindelse med luftforuren
sing i grensctraktene. Helse-
myndighetene i Murmansk i
Sovjetunionen jobber allerede
med et lignende prosjekt.

Arbeidsgruppe
Fordi det allerede foregår må
linger av svoveldioksid og
tungmetaller i grenseområdene
Norge-Sovjet, bør man følge

serer den sovjetiske metoden
som katastrofal og svært kort
siktig.

Fra norsk side er man be
kymret over at valg av sovjetisk
teknologi vil føre til en altfor
lav reduksjon av utslippene —

og at reduksjonene vil komme
altfor sent.

Dråpe i havet
Selv om den norske regjerin
gen har bevilget 2.5 millioner
kroner til et forprosjekt for å
kartlegge bruken av norsk tek
nologi og kompetanse i omleg
gingen av nikkelverkene pa
Kola. er det helt klart at dette
bare er en dråpe i havet. Den
gjengse oppfatningen hade
blant myndigheter og innen in
dustri. er at det hele vil avhen
ge av penger og om norske
myndigheter er i stand til å til
by sovjeterne gode nok låne-
muligheter. Det er altså opp til
den norske regjeringen om sov
jeterne skal bli i stand til å gjø
re noe med utslippene sine
over Øst-Finnmark.

opp dette arbeidet. mener fyl
kesmannens miljØvernieder
med støtte fra både fylkesman
nen og fylkeslegen i fylket.

Trolig blir det regionsykehu
sets avdeling for klinisk farma
kologi og toksikologi ved Uni
versitetet i Tromsø og tilsva
rende institutt i Murmansk.
samt fylkeslegene som kommer
til å utgjøre en arbeidsgruppe.
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Takk for støtten! Stopp dødsskyene

PLM
Moss Glassverk A/S

— Sør-Varanger ørken om 20 år!
—Velger sovjeterne egen renseteknologi, er Sør-Varanger ørken om 20 år. Det
koster regjeringen 200 millioner kroner å redde Øst-Finnmark. De 2,5 millionene
de ga holder ikke, mener Kåre Tannvik, initiativtaker til aksjonen «Stopp
dødsskyene fra Sovjet» — aksjonen som nå har 2500 støttespillere i ryggen bare i
Sør-Varanger.

EB Datakabel a.s.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Halvorsen Plastservice
Kragerø

Nordisk innsats mot
Nikel-utslippene
Norsk og finsk industri har prosjekter på gang i de sovjetiske byene Nikel og

• Zapolyarny. Disse prosjektene kan redusere forurensingen fra de beryktede
V Nikel-verkene. Norske Elkem Technology ønsker å modernisere ved å bygge ut

smelteovner og ?i innstallere renseanlegg, mens finske Outokumpu vil bygge nye
ovner.

Takk for støtten!

MILJOBYEN DRAMMEN

NNV gir honnør til aksjonen
—Jeg forstår godt at denne gruppa har satt i gang med en del «spenstige» aksjo
ner som skaper gjennomslag i media. Aksjonen «Stopp dødsskyene fra Sovjet» er
nyttig slik at Syse og Hille Valla nå får fart på seg. Det sier Tore Killingland,
Naturvernforbundets fagsjef i en kommentar til Natur & Miljø BuLletin.
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forsikring

Bjugri Industrier AIS
Renovasjon av fiskeavfall fra
oppdrettsanlegg og Industri.
Kontakt Fagerbæk.
TIf. 076/28 540

Av LILLY NÆSS

Alt tyder pa at saken na er en
uhyre varm potet for regjerin
gen. Trolig forsøker og.sa Hø
yre (unntatt Johan C. Løken) å
manøvrere seg inn i en posisjon
der de kan gi Senterpartiet et
miljøpolitisk spark pa skinne
leggen. Signaler fra enkelte
Høyre-representanter pa Stor
tinget viser en storre vernevilje
enn det Senterpartiet oppviser.

Presset mot miljøvernminis
ter Kristin Fulle Valla fortset
ter å bygge seg opp fra flere
hold. I et bre fra lJtcnriksde

Av LILLY NÆSS

B0de Paris- og Oslo-kommisjo
nen har nO vedtatt nye regler.
Dc gar blant annet ut pa å apne
kommisjonsmøtene for NGO
ene — de frivillige organisasjo
nene, slik at dc fra neste ar for
observatørstatus p0 kommi
sjonsmøtene.

I Paris-kommisjonen ble
medlemslandene enige om å
begynne det tekniske arbeidet
med a se p0 hvilke miljofarlige
stoffer som no skal tas ut av
bruk. Det vil si en oppfølging
av Bergenskonferansen i prak
sis.

Neste Or — for første gang —

mO kommisjonens kjernekraft
land bevise overfor dc andre
landene i kommisjonen at de

partementets sek’.jon tor niiljo
og utvikling minner man om de
internasjonale t orpl iktelsene
Norge har til vern av d r og
planter.

Internasjonale protester
Ogsa statsministerens kontor
far henendelser fra internaslo
nale organisasjoner der Norges
ansvar som padri er i miljo—
kampen understrekes.

Verdens Naturfond i Dan
mark (WWF) er bekymret over
hvordan det vil ga med barsko
gen i Norge. Swrlig er danske
ne bekymret over miljØernmi
nister Kristin Hille Vallas utta
lelser om at selv det minste

bruker den best tilgjengelige
teknologien i atomanleggene
sine. Nytt er ogsa at Island, Ir
land. Portugal og Spania mi
har sluttet seg til vedtaket fra
Nordsjøkonferansen i mars i ar
om 0 stanse utslipp av PCB. Is
land planlegger 0 stanse sine
utslipp innen 1995 og senest in
nen 1999 — det samme som de
andre Nordsjø-landene har for
pliktet seg til. De andre tre lan
dene vil ha lengre tidsfrist pa
seg innen ar 2005 — og senest
innen 2010.

Spania skrubber
Medlemslandene ble etter et
nordisk og nederlandsk forslag
enige om a slutte med å for-
brenne avfall til havs innen ut
gangen av neste ar. Dette er et
gammelt forslag. men tidligere

s ernealternativei er for ambi
iOst.

e rt imot. Det er alttor li
te til sikre en iktig del a’
Nordens naturarv. sier general—
sekreoer Vibeke Skat—Rrdam
i WWF-Danmark i et brev til
den norske regjeringen. WWF
Danmark oppfordrer dertbr
mndighetene «i l3rundtland-
kommisjonens hjemland» til å
sikre at minst 1.5 prosent av
Norges produkti e skogareal
blir etablert som verneomrac

—Det vil bidra til 0 styrke
Norges internasjonale trover
dighet nar det gjelder natur- og
miljøheskyttelse. heter det i
brevet.

hir Sp ini’i sitt sci, pi bikb,} 4
ina. Kommisjonen vedtok ogso
at det innen 1998 skal bli slutt
med å dumpe kloakkslam i ha
vet.

Avfall og utslipp
I Paris-kommisjonen møter re
presentanter fra Nordsjø-lan
dene. Irland. Spania. Portugal
og Island. Denne kommisjonen
er opprettet i henhold til Paris-
konvensjonen som regulerer
utslipp fra landbaserte kilder til
det nord-østlige Atlanterhavet.

I Oslo-kommisjonen møter
de samme landene i tillegg til
Finland. Denne kommisjonen
er opprettet i henhold til Oslo-
konvensjonen som regulerer
dumping og forbrenning av as
fall i det nord-østlige Atlanter
havet.

Norges Rederiforbund.

Av LILLY NÆSS

Den ferske undersøkelsen som
stammer fra 25. juni viser altsa
at 84 prosent av alle norske
tankskip som bygges av norske
redere enten har dobbelt bunn
og eller dobbelt skrog.

— Sikkerhetsbevisste
— Det viser at norske redere er
neget sikkerhetsbevisste og at

del av dem ogso ønsker 0
profilere seg som miljøvennli
ge. Norge er trolig klart i spis

Nye undersøkelser fra SFT vi
ser at det lekker ut 40—50 liter
olje i døgnet fra skipsvraket

icher og tilstanden for skru
get blir stadig verre. Veritas fo
reslOr blant annet a sprenge
vraket for å fa tømt det for ol
je. Det skal kunne gjøres ved å
feste sprenglandninger po olje-
tankene, og ved hjelp av olje-

Miljøverndepartementet har
nemlig avsatt 950.000 kroner av
Orets budsjettpenger til de mil
jøvernavdelingene i fylkene
som skal arbeide med trans
portplanene for de ti største by
ene.

sen her i forhold til resten av
erdcn. sier administrerende
direktør Per Morten Vigtel i
Norges Rederiforbund i en
kommentar til Natur & Miljø
Bulletin. Som kjent fins det
ingen internasjonale regler som
krever at tankskip skal bygges
med dobbelt bunn og eller
dobbelt skrog.

— Budskapet de norske re
derne her gir er at norske rede
rier — ved a satse pa sikkerhet —

arheider molhevisst for 0 gjen
innta plassen som de fremste
utøvere av kvalitetsskipsfart i

lenser ta opp oljen som har lagt
seg pa overflaten etter spreng
ningen.

Usikkert
—Jeg tviler pa om vi kommer til
O gjøre dette. Det er for usik
kert med hensyn til strøm og
vindforhold. men vi mO selvføl
gelig se p0 forslaget fra Veri
tas. Vi vil be Forsvaret om å
vurdere de tekniske mulighete
ne og konsekvensene av slik
sprcngning. sier avdelingsinge

Konkret gar det ut pa at fylkene
Vestfold, Buskerud, Telemark.
Østfold, Troms og Vest-Agder
er tilgodesett med 80.000 kro
ner hver. Rogaland, Hordaland
og Sør-Trøndelag får 110.000
kroner hver, mens Oslo og

erd en. sier Vigtel.
— En klar seier for miljøhe

vegelsen. sier tidligere general
sekretær Jørn Siljeholm i Na
turverniorbundet pa telefon fra
USA. Siljcholm har lenge ar
beidet for at nye skip skal ha
dobbel bunn, og gir gjerne
honnør til de rederne som tar
Opp hansken før internasjonale
regler er vedtatt. — Men na mo
reglene komme. De mange
skipsulykkene i det siste viser
et klart behov for bedre skip.
mener Siljcholm.

niør Odd Arne Follum i SFT.
—Jeg antar at vi ikke kommer

til a gjøre det. Det er ikke noen
umiddelbar interesse hos oss
for sprengning. sier han. Spørs
malet vil bli avgjort til høsten. I
mellomtiden lekker oljen ut og
lekkasjen er stadig økende, be
krefter SFT. Men ifølge samme
kilde er det ikke registrert
noen skade. fordi oljen absor
beres forsholdsvis raskt fra
havoverfiaten.

blitt begunstiget med mer

Akershus for 140.000 kroner.
Totalt er det satt av 19,5 milli

oner til hele dette transport
planarbeidet. der Samferdsels
departementet bidrar med 15
millioner og Miljøverndeparte
mentet med 4.5 millioner.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Barskogplanen utsatt igjen
Regjeringens forslag til barskogplan er utsatt igjen. Etter at Hule Valla lovet å få
saken ut av verden før sommeren, er saken nå berammet til «i løpet av
sommeren».

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Redere med dobbelt bunn
Norsk redere er blitt mer miljøbevisste. 40 av 48 tankskip som nå bygges av

norske redere har enten dobbelt bunn og eller dobbelt skrog. Dette på tross av at

internasjonale regler ikke krever det. Det viser en rykende fersk oversikt fra

Takk for støften!

JOTUN POLYMER

JJ Kverneland
i r,ini—.uit b»tld,

Internasjonale framskritt
Miljøorganisasjoncne får observatørstatus i Paris- og Oslo-kommisjonen fra neste
år, og flere land slutter seg til vedtaket fra Nordsjø-konferansen om å stanse

ODDA SMEL.TE VERK A/S
P0. Boo 68
5751 ODDA, Norway

utslipp av PCB. Dette er noe av det som ble vedtatt på
kommisjonen på Island i slutten av juni.
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Blücher blir neppe sprengt
—Jeg tviler på om vi kommer til



Det har i lengre tid vært kjent
at det britiske UKAEA (Uni
ted Kingdom Atomic Energy
Authority) har vært i kontakt
med flere andre europeiske
land om lagring og mulig gjen
vinning av høyt anrikt uran fra
forskningsreaktorer i Doun
reay. Det dreier seg også om
uran fra USA. sendt til forsk
ningsstasjoner i Europa. som
USA ikke vil ha tilbake. I den
forbindelse er det snakk om å
levere og lagre uran i Doun
reay i inntil fire ar for deretter
a gjenvinne det. Denne kon
takten skal ha kommet lengst
med en kunde i Vest-Tyskland.

Miljovernminister Kristin
Hille Valla har underrettet
både det Nordiske Ministerrå
det og sine nordiske kolleger
og bedt dem ta kontakt med
britiske myndigheter. Hun har
også sendt et brev til den britis
ke miljøvernministeren Chri

Av GUNNAR BOLSTAD

—Mange frykter at du mi skal
rasere jernhanetilbudet i dist
riktene?

—Hvor har de det fra, spør en
lett incligncrt Ranihjttr. som
mener at folk bør holde seg for
gode til i çlrive mcd det han
kaller «ctikettheskrivclser» av
ham. Han crgrcr seg over lett
vint journalistikk og syntes det
var ille da det ble bråk om
lønnen hans og har lært at man

stophcr Palten der hun uttryk
ker regjeringens bekymring.

Viktig å presse
—Dette er selvfølgelig vel og
bra, men det er også viktig at
den norske regjeringen tar
kontakt med de landene som
har tenkt å transportere slikt
avfall til Dounreay — spesielt
Vest-Tyskland. Spania og Ne
derland. Det er viktig at pres
set blir lagt både pa leverings
og mottakerland av slikt avfall.
slik at vi får hindret dette. sier
Erling Moe. leder for aksjonen
<«Norge mot Dounreay» til
N&M Bulletin. Han syns også
det er viktig å få en internasjo
nal avtale om forbud mot slik
lagring. hjemlet enten i Lon
don- eller Pariskonvensjonen.

—Jeg haper na at Ilille Valla
vil g i bresjen for å få til en
slik avtale, sier Moc. Han tror
at det eneste som hjelper er et
sterkt kontinuerlig press både
fra politikere og grasrot.

— Gjør hva vi kan
—Vi har tatt opp Dounreay-.sa

ikke skal være morsom om pri
vat økonomi. Et forsøk pa a
vitse med at han matte selge
huset hvis han tok jobben i
NSB endte opp pa Stortingets
talerstol der illsinte SV’ere
hudfiettet hade Rambjør og
andre toppsjefer.

TrØbbel
Kristian Rambjør far ingen lett
jobb. Jcrnbanciorhundet har
allerede varslet at sani arheids
klimaet blir vanskelig. —Regje
ringen har vist at de ikke øns
ker noe samarbeid med de an-

ken i Paris-kommisjonen, og
der ble landene enig om å se
nærmere på konsekvensene av
å lagre uran. Norge gjorde her
sitt syn helt klart. Det sier Per
Schive. fØrstekonsulent i Miljø
verndepartementet og nylig
hjemkommet fra Paris-kommi
sjonens møte på Island.

Britene ble bedt om å forkla
re seg for de andre landene i
kommisjonen, og uttalte at d
fra deres side ikke var snak
om noen permanent lagring.
Konklusjonen ble at kommisjo
nen skulle se nærmere på kon
sekvensene.

Mye tyder på at Norge ikke
ville ha fatt igjennom et forbud
mot lagring på nåværende tids
punkt i kommisjonen. En vik
tig faktor er her de landene
som eksporterer uranet sitt til
Dounreay. I den forbindelse
vurderer Miljøverndeparte
mentet nå å ta kontakt med de
eksporterende landene, men
har ennå ikke tatt noen avgjØ
relse om de skal gjøre det eller
ikke.

d

satte og det far de ta konse
kvensen av. sier forbundsleder
Leif Thue til Arbeiderbladet.
—NSB vil bli den store taperen.
mener Thue.

Likevel kan det tenkes at
Thue vil finne en alliansepart
ner i den miljøintere.ssertc
Ramhjør som har State of thc
World som nattbordslektyre.
—Jernbanedriften st.ir foran en
renessanse. Var oppgave blir
mi å skape et markedsrettet,
kundeorientert jernbanenett i
Norge. sier Rambjør til N&M
Bulletin.

Av GUNNAR BOLSTAD

—Det stemmer forsåvidt at ut
slippene av karbondioksid vil
øke med omlag fem prosent fra
denne typen biler, sier Erik Fi
genbaum i Statens Foruren
singstilsyn. —I forhold til det to
tale C02-utslippet fra den nors
ke hilparken er det imidlertid

marginal økning. For denne
pen biler er det viktigere å få

ned andre typer utslipp, ikke
minst når det gjelder kreftfram
kallende partikler fra dieselmo
torene. mener Figenbaum.

—Diesel er løsningen
—Diesel er løsningen på C02-
problemene i denne omgang.
mener direktør Finn Tandberg

Av LILLY NÆSS

B arneavdelingene ved
Nordland sentralsykehus

i Bodø og Ullevål sykehus i
Oslo Ønsker å samarbeide om
å undersøke sammenhengen
mellom luftforurensing og ast
ma hos barn og har søkt både
helse- miljø- og samferdsels
myndigheter om penger — to
talt 276.000 kroner. SF1 og
Miljøverndepartementet har
gått inn med 80.000 kroner.

Samferdselsdepartementet
og Lars Gunnar Lie gir ingen
ting. Begrunnelsen er at de i år
har gitt 900.000 til et forsk
ningsprogram i regi av NTNF
(Norsk teknisk naturvitenska

hos Bilimportorenes Landsfor
ening. Han koordinerer hø
ringsuttalelsene fra bilprodu
sentene når det gjelder forslaget
til nye avgassforskrifter.

—Konsekvensen av de nye av
gasskravene som skal gjelde fra
høsten 1991 er at flere modeller,
blant annet samtlige varebiler
med dieselmotorer, forsvinner i
kortere eller lengre tidsrom.
Dette vil få negative miljØkon
sekvenser.

Tandberg mener at de euro
peiske landene har sett seg
blind på de såkalte California-
kravene, som er i ferd med å bli
standard for europeiske avgas
skrav. —Man glemmer at USA
omtrent ikke har dieselbiler.
Dessuten finnes det ikke et sted
i Europa som har tilnærmelses
vis de smog-problemene man

pelig forskningsråd). kalt Tra
fikk og Miljø. Dette prosjektet
skal spesielt se på sammenhen
gen mellom trafikkstøy, for
urensing og helse. I sitt avslag
kommer også Samferdselsde
partementet med kritikk av un
dersøkelsen:

Skuffende
—Dette er en undersøkelse som
ikke splitter luftforurensingen
opp etter kilde, og vil være av
mindre verdi som grunnlag for
å fatte beslutninger innenfor
Samferdselsdepartementets
ansvarsområde, heter det i av-
slaget.

—Det er skuffende at Sam
ferdselsdepartementet ikke
kan gi noe, sier Lars Erik Ei-

finner i Los Angeles.. sier Tand
bcrg.

—Moderasjon
—Vi vil be om en smule modera
sjon. sier Tandberg. Han tror
imidlertid ikke på noen samlet
aksjon mot norske myndighe
ter, slik man har sett i Sverige.
Den europeiske bilindustrien
har gjennom flere møter med
svenske myndigheter forsøkt å
få myndighetene til å lette på
kravene.

Både Sverige og Norge er nå i
ferd med å innføre krav som
EFTA-landene har arbeidet seg
fram til. i tråd med California-
modellen. Også i EF-landene
arbeides det med strengere av
gasskrav.

bak Bru, konsulent i Miljø
verndepartementets seksjon
for trafikk og miljø til N&M
Bulletin. For både Miljøvern
departementet og SF1 synes
dette er et utmerket prosjekt.
særlig sett i lys av Miljøvernde
partmentets planer om en stor-
stilt satsing på samferdselstil
tak fra høsten av. Både SF1 og
Miljøverndepartementet tror
at resultatene av undersøkel
sen vil være av internasjonal in
teresse. Nå viser det seg at be
hovet for penger til prosjektet
er noe mindre, slik at det bare
«gjenstår» omlag 116.000 kro
ner. Mye taler for at Miljøvern
og Sosialdepartementet vil trå
støttende til og betale resten.

Vannkraft; energien som
kommer igjen og igjen og
igjen....
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Takk for støtten! Norge mot Dounreay:

Papprs6ruppen
PQ,’bOk, 2207, 0,000, 0*01 0404

1’ (02.710; 71

Regjeringen må gjøre mer
—Kristin Hille Valla må gå i bresjen for å få til en internasjonal avtale om forbud
av lagring av atomavfall i Dounreay, sier Erllng Moe, leder for aksjonen «Norge
mot Dounreay» til N&M Bulletin. Britene vil trolig avgjøre saken i juli.

Av LILLY NÆSS

SR- RDHD
-ri ..cI.kap i %R.BANK grUpii
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Bilbransjen fortviler:

Toffere avgasskrav
Bilbransjen river seg i håret over de nye avgasskravene til varebiler og småbusser
som Veidirektoratet foreslår. —Kravene vil føre til at mange modeller forsvinner
fra markedet og til Økte C02-utslipp, mener Bilimportørenes Landsforening.

j Norske
C4[I S.vilingen.eters
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